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RESTITUIRI. CONFERINTA "DRUMUL ME U  ÎN BIOLOGIE" 
ŢINUTĂ DE PR!lF. ACAD. CONSTANTIN MOT AŞ LA 

18 OCTOMBRIE 1973, IN AMFITEATRUL MUZEULUI DE ISTORIE 
NATURALĂ "GRIGORE ANTIPA" 

Ştefan Negrea 

La 1 8  octombrie 1 973, profesorul Constantin Motaş, hidracarinolog şi 
hidrobiolog de reputaţie internaţională, a fost invitat de directorul Muzeului de Istorie 
Naturală "Grigore Antipa", dr. doc. Mihai Băcescu, membru corespondent al 
Academiei Române, să inaugureze ciclul de conferinţe intitulat "Drumul meu in 
biologie" Conferinţe în care invitaţii trebuiau să prezinte secvenţe din viaţa lor -
secvenţe din care să rezulte ce anume i-a determinat să devină biologi. 

Venerabilul profesor universitar, membru al Academiei Române, exclus 
imediat după instaurarea regimului comunist din cauza convingerilor sale, apoi deţinut 
politic timp de şapte ani ( 1948- 1 956), avea ce ne povesti din plinul vieţii sale în 
dulcele grai moldovenesc, când cu accent autoironic, când cu vorbe pline de duh. 
Înregistrarea pe bandă magnetică - făcută de Dan Dumitrescu şi transcrisă integral de 
mine pe hârtie - stă mărturie pentru posteritate. 

Aflându-se în muzeul pe care l-a condus din 1945, după moartea lui Grigore 
Antipa, I-au copleşit amintirile. A început prin a ne descrie cum arăta clădirea la 
câteva luni după bombardamentul din 1 944, când a preluat-o ca director. Iată 
fragmente din descriere: "Era jalea cea mare [ . . .  ]. Ploaia intrase prin plafoane şi 
inundase sălile. Era ca o adunătură de animale scăpate din Arca lui Noe [ . . . ]. Şi în tot 
infernul ăsta, un mandarin chinez, cu un beţişor în mână, se uita parcă cu mirare la 
toate animalele ce-l înconjura, iar de pe un dulap o bufniţă cu ochi rotunzi parcă privea 
şi ea înspăimântată de ceea ce vedea . . .  " 

Stăvilindu-şi amintirile, profesorul Motaş a continuat în stilul săi 
inconfundabil: "Dar nu pentru asta am venit aici, ci să vă spun cum am ajuns 
naturalist. . . Spre a găsi drumul ăsta a trebuit să trec prin multe încercări. Mai întâi am 
avut grele lovituri ale soartei. După aceea şi unele lovituri ale oamenilor şi anume ale 
prietenilor care cică îmi voiau binele ! Însă, cu toate încercările şi loviturile primite, am 
supravieţuit şi m-am ţinut pe acest drum. Căci biologia este, într-adevăr, o ştiinţă 
admirabilă, o ştiinţă care ne învaţă să fim modeşti, pentru că în biologie s-a născut 
idea de evoluţie. Şi cum o fi, cum n-o fi, suntem rude cu maimuţele de astăzi. Nu ne 
tragem din ele, nu sunt strămoşii noştri, dar ne tragem din nişte maimuţe 
asemănătoare. Acuma, problema nu este că ne tragem din neamul maimuţelor [ . . .  ] ,  
totul este să nu ne întoarcem la maimuţe şi nu cumva să ajungem în halul lor". Şi 
profesorul a continuat scoţând în evidenţă avantajele studierii biologiei. După el, prin 
partea ei sistematică, biologia ne dezvoltă judecata, capacitatea de a cântări mai bine 
lucrurile. De asemenea, prin excursiile în sânul naturii ne punem în contact direct cu 
frumuseţile ei, cu realitatea de la care un biolog are ce învăţa. Pentru că "natura este 
cartea cea mare de la care putem învăţa şi nu din cărţuliile astea tipărite, din tratatele 
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de zoologie, pe care ori le citeşti, ori nu, tot atâta e [ . . .  ] .  Să nu credeţi c ă  excursii le 
întăresc numai picioarele şi slăbesc mintea [ . . .  ] ;  numai răuvoitorii cred că aripile 
imaginaţiei biologului pot fi tăiate astfel. Tot umblând prin ţară, învăţăm să iubim 
patria asta frumoasă, căreia orice cetăţean trebuie să se pregătească a se jertfi pentru 
ea, a-şi da ce are mai bun din el, din inima lui". Frumos gândit şi spus ! 

După această introducere, profesorul Motaş a început să depene amintiri din 
viaţa sa, mai mult sau mai puţin legate de subiect. Mai întâi am aflat că s-a născut la 
8/20 iulie 1 89 1 ,  în oraşul Vaslui, în care a avut de trăit "prima şi greaua lovitură " din 
viaţa sa, adică pierderea mamei. Iată evocarea sa zguduitoare: " Când am văzut 
catafalcul acela negru şi pe mama întinsă, am izbucnit în plans şi mi-am spus: am 
pierdut ce aveam mai scump în viaţa mea. Fiindcă pierzând pe mama, am pierdut 
mângâierile ei, cuvintele ei de încurajare, şi am rămas un sălbatic. Pentru că copilul 
care creşte fără mamă devine un sălbatic, un om cu un suflet aspru. Şi sălbatic cum 
eram, am umplut dealurile Vasluiului, frumoasele dealuri de odinioară unde creştea 
viţa indigenă [ . . .  ] pline de struguri ca nişte candele [ . . .  ] din care se făcea vinul cel mai 
bun, vin dacic, vin scitic, pe care I-au băut strămoşii noştri . . .  ". 

În hoinărelile peste dealurile Vasluiului Motaş se ţinea de poala unui coleg 
mai mare ca el, nimeni altul decât Gheorghe Zotta - viitor profesor la Facultatea de 
Medicină din Iaşi. Umbla cu el după brânduşe, cărăbuşi şi alte vietăţi. Le aducea 
acasă, se uita la ele, le băga în ace. Şi aşa a început să se înfrripeze un fel de "drumeag 
în biologie". Şcoala primară şi primele două clase de liceu le-a făcut în anii 1 898- 1 904 
la girnnaziul "M. Kogălniceanu" din Vaslui, "ca vai de lume" Aceasta pentru că la 
unele lecţii - de exemplu la profesorul de franceză Barbier, care "se cam bărbierea'' 
se tupila uşurel şi pleca în oraş la moară, sau la un potcovar a cărui muncă îl fascina. 
Ascultând muzica ciocanului pe nicovală şi simţind mirosul iute de unghie de cal arsă, 
îşi dorea să fie potcovar. Duminica, profesorul de muzică îi punea pe elevii aleşi de el 
să cânte "Doamne rniluieşte" în cafasul bisericii "Ştefan cel Mare". Într-o duminică, 
ce-i veni neastâmpăratului elev. S-a urcat în clopotniţă, a prins un liliac şi i-a dat 
drumul în biserică. Zarva care s-a iscat în plină slujbă ne-a fost povestită cu mult haz. 
Până la urmă s-a aflat că "biologul cu liliacul" a fost el şi a fost vai de urechile lui .  
"Aşa e biologia, are riscuri foarte mari", şi-a încheiat povestirea oratorul. 

Din Vaslui a fost strămutat la Liceul Naţional din Iaşi ( 1905- 1 9 1 1 ). Acum 
liceul poartă numele lui Mihail Sadoveanu - "Conu Mihai" - cu care a fost foarte bun 
prieten şi mâncau uneori împreună "La trei sarmale", tăifăsuind "până cântau 
privighetorile" Aici i-a avut colegi pe Petre Constantinescu-Iaşi, căruia i-a pus în 
mână prima carte socialistă, pe Cezar Petrescu, romancierul de mai târziu, pe Ionică 
Manu dramaturgul şi alţii, mai mici cu un an decât el din cauză că la Iaşi nu i-au 
recunoscut clasa a doua de la Vaslui. De aceea uneori îi şi cam bătea. De pildă pe Cezar 
Petrescu pentru că şi-a permis să vină la şcoală cu "Caracterele" lui La Bruyere, ca să-şi 
epateze colegii, şi pentru că . . .  s-a dat cu puţin roşu pe buze. 

Este interesant de observat şi reţinut că elevul C. Motaş avea deja convingeri 
darwiniste şi socialiste şi milita pentru acestea. Dovadă, a alcătuit un "Centru de 
lectură socialistă" cu Lascăr Şaraga şi Petre Constantineanu-Iaşi, în cadrul căruia, 
citind printre altele romanele lui Victor Hugo şi Emil Zola a ajuns la concluzia că ele 
au făcut mai mulţi socialişti decât teoria rigidă din "Capitalul" lui Karl Marx. 
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Înclinaţia elevului Motaş spre biologie a devenit şi mai evidentă după citirea, 
împreună cu colegul său Grigore Popa, a lucrărilor lui Ernst Haeckel: "Minunile 
naturii" şi "Enigmele universului" "Eram aşa de fermecat de tot ce a scris Haeckel 
căci scria clar şi cu mult talent - încât eu l-am visat noaptea [ . . .  ], iar a doua zi eram 
nemulţumit că visul n-a durat mai mult ". 

Tot la Iaşi a înfiinţat şi o revistă "Floarea Albastră", groasă "cât o muchie de 
cuţit ", în care el a scris articole ca "Moartea lui Caragiale", dar mai cu seamă cu 
subiect biologic: "Cocostârcul răzvrătit", "Cum am plecat cu gâştele peste Prut", 
"Moartea unui şoricel" şi altele. 

Dacă profesorul de matematică le-a dat elevilor să trateze un subiect la 
alegere, Motaş a ales viaţa albinelor. Dacă la bacalaureat a fost întrebat de profesorul 
de pedagogie care obiect i-a plăcut mai mult, a răspuns: "zoologia" După liceu, în 
1 9 1 1 ,  a concurat cu prietenul său Grigore T. Popa pentru o bursă de Stat în valoare de 
o sută lei aur. La întrebarea profesorului Paul Bujor: "Cwn a numit Haeckel fosilele?", 
Popa a tăcut, dar Motaş a răspuns: "Medaliile creaţiunii" . . .  şi a luat bursa. Bursă care 
i-a permis să meargă pe drumul care se părea că-i este predestinat, drumul în biologie, 
mai precis să se înscrie la secţia de Ştiinţe Naturale a Universităţii din Iaşi. Aici a avut 
profesori de elită pe care i-a venerat până la moarte: Ion Simionescu, Ion Borcea, Paul 
Bujor, Ion Scriban, AL Popovici şi alţii. Motaş îşi aduce aminte cu multă nostalgie de 
excursiile făcute cu profesorul Borcea la Bârnova şi Cristeşti şi cu Ion Simionescu, Ion 
Borcea şi AL Popovici în Dobrogea - despre care a scris în revista ştiinţifică "Vasile 
Adamachi" un articol "care a ieşit frumos" 

După luarea licenţei, în 1 9 1 5, cu menţiunea "foarte bine cu distincţie", n-a fost 
reţinut de Facultatea de Ştiinţe Naturale. Aşa că a acceptat postul de custode la 
Biblioteca Centrală Universitară unde "şedea, admira, dădea cărţi" Leafa era mică, 
dar . . .  avea un scaun desfundat devenit celebru: scaunul folosit de Eminescu cât a fost 
director. Şi aici, timpul liber tot biologiei 1-a dat. A putut citi din opera lui Lamarck, 
Pasteur şi alţi autori celebri pe vremea aceea. De asemenea, a început studiul 
hidracarienilor cu ajutorul unui microscop împrumutat de profesorul C.N. Ionescu şi 
pentru care a făcut planşe frumoase. 

Apoi a venit războiul. Război care a fost cea mai mare abatere de la drumul 
tânărului licenţiat în biologie. A luptat la Caşin ca artilerist, apoi la Mărăşeşti în grupul 
2 aviaţie. În 1 9 1 8  îl găsim pe Motaş eliberat din aviaţie, cultivând o grădină de 
zarzavat şi o harbuzărie făcute de el însuşi. Şi aici şi-a găsit de studiu ca biolog: un 
izvor în care trăiau planarii şi larve de efemere . . .  

După ce şi-a lichidat grădina a fost încadrat ca asistent, apoi ca şef de lucrări 
la Facultatea de Ştiinţe a Univerităţii din laşi, unde a lucrat până în 1 930. În acest 
răstimp a fost recomandat să plece la Universitatea din Grenoble pentru a aprofunda 
studiul hidracarienilor, având şi recomandarea lui Emil Racoviţă către profesorul 
Louis Leger. Timp de trei ani ( 1925- 1 928), Motaş a lucrat în Laboratorul de Zoologie 
şi la Institutul de Hidrobiologie sub directa îndrumare a lui Leger. În iulie 1 928 şi-a 
susţinut teza de doctorat despre hidracarienii din Franţa, lucrare monumentală distinsă 
cu calificativul "tres honorable avec felicitations du jury'' În acelaşi an devine membru 
al Uniunii Internaţionale de Lirnnologie teoretică şi aplicată. 
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Întors în ţară şi-a reluat postul de şef de lucrări la Universitatea din Iaşi .  Între 
anii 1 930 şi 1 936 îl găsim conferenţiar, apoi profesor de zoologie aplicată şi 
Entomologie la Facultatea de Agronomie a Universităţii din Iaşi şi Chişinău. În 1 936 a 
revenit la Catedra de Zoologie descriptivă a Facultăţii de Ştiinţe din laşi, funcţionând 
în paralel şi ca director al Muzeului de Istorie Naturală din Iaşi şi ca director al 
Staţiunii Zoologice de la Agigea, ca succesor al profesorului Ion Borcea. În răstimpul 
celor aproape cinci ani, el a realizat înfăptuiri remarcabile: ambarcaţiunea "Sagitta", 
primele cinci laboratoare bine utilate, editarea primelor trei volume din "Lucrările 
Staţiunii", organizarea bibliotecii de specialitate şi încă multe altele. În 1 93 7, la 
recomandarea lui Emil Racoviţă, este ales membru corespondent al Academiei 
Române. În 1 939 publică, având coautor pe Victor Ange1escu, lucrarea "Punerea în 
valoare a apelor de munte". 

În 1940, C. Motaş a zis adio Universităţii din Iaşi, perioadei ieşene din viaţa 
sa. În acest an a fost numit profesor de zoologie la Facultatea de Ştiinţe a Universităţii 
din Bucureşti, ca succesor al lui Andrei Popovici Bâznoşanu, concomitent cu numirea 
ca director al Staţiunii Zoologice de la Sinaia. Şi astfel am ajuns la numirea 
profesorului C. Motaş, în 1 945, ca director al Muzeului de Istorie Naturală "Grigore 
Antipa", grav avariat ca urmare a bombardamentelor din 1 944. Eveniment evocat de 
profesor la începutul conferinţei sale "Drumul meu în biologie", şi cu care închei 
succinta prezentare a acestei conferinţe. Urmează textul conferinţei transcris de mine 
de pe banda magnetică cu unele modificări impuse de adaptarea stilului oral la cel 
scris (inclusiv ortografia şi punctuaţia) şi eliminând unele repetiţii inerente vorbirii 
libere şi mici "paranteze" fără legătură cu subiectul conferinţei. 

Conferinţa profesorului Constantin Motaş a fost precedată de introducerea 
doctorului Mihai Băcescu, directorul Muzeului de Istorie Naturală "Grigore Antipa", 
care şi-a încheiat cuvântul astfel : 

" Ciclul de conferinţe Drumul meu În biologie este deschis - nu întîmplător -
de profesorul Constantin Motaş, pentru că Domnia sa este - şi dorim să fie- cât mai 
mulţi ani de aici înainte decanul naturaliştilor din ţara noastră. Domnia sa a fost 
directorul acestui muzeu în perioada cea mai dramatică a existenţei sale, imediat după 
bombardamentul hitleriştilor, atunci când acoperişul acestei aule a fost aruncat de 
suflul bombelor peste unul din ultimele tramvaie ce mai treceau prin Piaţa Victoriei. 
Numai cu strădania lui s-a refăcut apoi acest muzeu, după acea groaznică întâmplare. 
Conferinţa ce urmează este un bun prilej pe care îl oferim profesorului Motaş de a ne 
povesti întâmplări semnificative din viaţa Domniei sale, despre evenimente mai puţin 
cunoscute chiar şi celor ce i-au fost aproape. Desigur, ne va toarce din caierul atât de 
bogat al experienţei vieţii sale întâmplări felurite, folosind fermecătoarea limbă a 
moldovenilor moştenită de la Ion Creangă, din care vom afla cum a devenit reputatul 
biolog care este astăzi. Aveţi cuvântul". 

Profesorul Constantin Motaş a început a-şi rosti cuvântarea într-o linişte 
absolută - toţi cei din aulă fiind numai ochi şi urechi. 
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Vă mulţumesc foarte mult [aplauze] . Tu [Mihai Băcescu, n.n.] m-ai băgat în 
dandanaua asta, să încep eu ciclul de conferinţe "Drumul meu în biologie", să mă 
învârt în ciclul ăsta! E adevărat că sunt un fel de fosilă vie şi că ştiu multe, şi bune ş i  
rele . . .  

Acuma, de câte ori mă găsesc în muzeul ăsta, îmi vine în minte personalitatea 
puternică a lui Grigore Antipa - cel care a reorganizat până în talpă muzeul - după 
care am venit eu, apoi alţii, oameni care am căutat să-i continuăm activitatea cum am 
putut mai bine. E adevărat că, împreună cu Mihai Băcescu şi tot personalul muzeului 
acesta, ne-am găsit în faza cea mai teribilă, mai dramatică, a muzeului. Atunci, când 
căzuseră vreo şase bombe pe muzeu, când arsese depozitul de benzină şi ardeau 
copacii, era jalea cea mare. Apa intrase prin plafoane şi ajunsese la elefantul de mare, 
căruia îi căzuse pe cap toată fierăria încât credeam că se va duce în insulele Kerguelen 
de unde venise. Era într-adevăr un spectacol extraordinar. Când am chemat un 
reprezentant al Ministerului ca să vadă ce s-a petrecut în muzeu, acesta şi-a pus 
mâinile pe cap. Era o adunătură de animale, parcă scăpate din Arca lui Noe. Erau 
ierbivore de pe tot globul, erau feline diferite, tigri şi lei din care îmbinând pieile a 
două animale abia am închipuit unul. Şi în tot infernul ăsta, un mandarin chinez, cu un 
beţişor în mână, se uita parcă cu mirare la toate animalele ce-l înconjura, iar de pe un 
dulap, o bufniţă cu ochi rotunzi parcă privea şi ea înspăimântată de ceea ce vedea . . .  

Asta era - ca  să  vă spun aşa - situaţia muzeului când l-am luat în primire. Dar 
nu pot s-o descriu mai mult fiindcă nu pentru asta am venit aici, ci ca să vă spun cum 
am ajuns naturalist. Pentru a găsi drumul ăsta a trebuit să trec prin multe încercări. 
Mai întâi am avut grele lovituri ale soartei. După aceea şi unele lovituri ale oamenilor, 
şi anume, ale prietenilor care cică îmi voiau binele! Însă, cu toate încercările ş i  
loviturile primite nu mi-am pierdut cumpătul, am supravieţuit şi m-am ţinut pe acest 
drum. Căci biologia este, într-adevăr, o ştiinţă admirabilă, o ştiinţă care ne învaţă să 
fim modeşti, pentru că, printre altele, în biologie s-a născut ideea de evoluţie. Şi cum o 
fi, cum n-o fi, suntem rude cu maimuţele de astăzi. Nu ne tragem din ele, nu sunt 
strămoşii noştri, dar ne tragem din nişte maimuţe asemănătoare. Acuma, problema nu 
este că ne tragem din neamul maimuţelor, ci nu cumva să ne întoarcem la maimuţe, să 
ajungem în halul lor . . .  

Biologia aceasta, prin partea e i  sistematică, ne învaţă caracterele fiinţelor, ne 
dezvoltă darul de a le judeca, de a cântări lucrurile. Şi tot biologia, prin excursiile pe 
care le facem la munte, la mare, pe câmpii, în toate părţile cele mai frumoase ale unei 
ţări, ne pune în contact cu realitatea, cu frumuseţile naturii, de la care un biolog are ce 
învăţa. Pentru că natura este cartea cea mare de la care el învaţă nemijlocit. Şi nu din 
cărţuliile astea tipărite, din "taftalaghioanele", de tratate de zoologie, pe care ori le 
citeşti, ori nu le citeşti, tot atâta e. Natura e cartea cea mare din care învăţăm atâtea, iar 
excursiile constituie un adevărat sport. Să nu credeţi că ele ne întăresc numai 
picioarele cum cred unii - că ştiinţele naturii întăresc muşchii şi slăbesc mintea. Nu 
este adevărat. Numai răuvoitorii cred că aripile imaginaţiei biologului pot fi tăiate 
astfel. Tot umblând prin toată ţara învăţăm să iubim patria asta frumoasă pentru care 
orice cetăţean trebuie să se pregătească a se jertfi, a-şi da ce are mai bun din el, din 
inima lui, pentru ea. 
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Acum aş vroi să vă vorbesc despre viaţa mea, deşi s-ar putea să vă 
dezamăgesc. Este o veche zicală, că lumea vrea să fie dezamăgită. Dacă-i aşa, hai s-o 
dezamăgim! Vina o poartă Băcescu şi alţii din sală care au căutat să mă aducă ai cea . . .  

Mi-am început viaţa în oraşul Vaslui, unde m-am născut acum . . .  câţiva ani în 
urmă [râsete], cam multişori [8/20 iulie 1 89 1 ,  n.n. ] .  Mai întâi am avut de trăit prima şi 
greaua lovitură din viaţa mea, pierderea mamei. Când am văzut catafalcul acela negru 
şi pe mama întinsă pe el, am izbucnit în plâns şi mi-am spus: am pierdut ce aveam mai 
scump în viaţa mea. Fiindcă pierzând pe mama, am pierdut mângâierile ei, cuvintele ei 
de încurajare, şi am rămas un sălbatic. Pentru că copilul care creşte fără mamă, devine 
un sălbatic, un om cu suflet aspru. Şi sălbatic cum eram, am umplut dealurile 
Vasluiului, frumoasele dealuri de odinioară unde creştea viţa indigenă, nişte butuci 
extraordinari. Când puneai mâna pe o coardă şi o ridicai, era plină de struguri 
strălucitori ca nişte candele. Viţa aceasta nici nu se îngropa. Din ea se făcea vinul cel 
mai bun, un vin dacic, vin scitic pe care îl beau strămoşii noştri cântând: "Tata Koe cel 
bătrân/Fost a fost pui de român/ Să-I slăvim, să-I preamărim 1 Tot cu vin şi cu pelin" 
Aşa era cântecul pe atunci !  Vinul acela nu se făcea ca acum, cu presă şi mai ştiu eu ce. 
Ca în Grecia antică, strugurii se călcau. Se puneau ciorchinii în saci şi unul îi călca cu 
picioarele - bineînţeles spălate cu toată grija [râsete] -iar sucul curgea lin şi din el se 
făcea un must extraordinar. Mult după aceea a venit năpasta filoxerei care a distrus 
toate viile indigene, că a trebuit să se replanteze viţă americană. 

În hoinărelile pe dealurile Vasluiului eram însoţit de un coleg ceva mai mare 
decât mine, de Gheorghe Zotta - Lănică cum îi ziceam - care a ajuns profesor la 
Facultatea de Medicină şi şef de secţie la Institutul Cantacuzino. Ţinându-mă de poala 
lui, umblam pe toate dealurile după brânduşe şi cărăbuşi, după felurite gângănii - şi 
aşa a început să se înfiripeze un fel de drumeag în biologie. Adunam acele vietăţi şi le 
aduceam acasă unde ne uitam la ele, le studiam şi le băgam în ace. Aşa a fost 
începutul drumului meu . . .  

După şcoala primară nr. 1 [în anii 1 898- 1 902, n.n.] am făcut primele clase de 
liceu la Gimnaziul "Mihai Kogălniceanu" din Vaslui, unde era director profesorul 
Grigoriu. Noi îi ziceam "Gâjâitul" pentru că vorbea foarte răguşit - de altfel un 
profesor excelent. Ne povestea despre campanile lui Napoleon şi câte altele. În 
gimnaziul ăsta am făcut două clase ca vai de lume [ 1 902- 1 904, n.n. ] .  Zic ca vai de 
lume pentru că, tot umblând pe dealuri, am fost cotat cu media 6 şi jumătate; atâta am 
obţinut la gimnaziul cu numele marelui Mihail Kogălniceanu. O fi fost el mare, dar 
noi eram mărunţi de tot. Am avut acolo, la gimnaziul din Vaslui, profesori foarte buni, 
numai că eu n-am avut timp să stau la toate lecţiile lor. La franceză, de exemplu, mă 
tupilam uşurel şi plecam, lăsându-1 pe profesorul Barbier în clasă. Era el bun, dar se 
cam bărbierea. Unde plecam? La moara lui Franz Konig ca să aud cum ticăie motorul, 
sau dacă era gheaţă, să ne dăm pe luciul ei. Şi mai era un potcovar în Vaslui. Acolo, în 
potcovăria lui, stăteam să aud ciocanul bătând pe nicovală, cum se îndoaie potcoava, 
cum sfârâie când se căleşte în apă, cum se aşează apoi pe unghia calului. Mirosul acela 
de unghie arsă mă innebunea, şi tare mi-ar fi plăcut să fiu potcovar! Dar în viaţă am 
fost mai mult potcovit decât să potcovesc eu [râsete] . Potcovarul avea un şorţ de piele 
şi nu-i păsa de scântei. Cum şedeam cam după uşă, auzeam pufăitul foalclor, iar 
muzica ciocanului pe nicovală mă îmbăta . . .  
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Tot la gimnaziul din Vaslui am avut un profesor de muzică foarte bun care a 
ales pe sprânceană elevi din clasele întâia şi a doua - printre care şi pe mine - şi ne 
punea să cântăm "Doamne miluieşte" în cafasul bisericii lui Ştefan cel Mare. El avea 
un băţ cu care ne dădea tonul, ne comanda şi cu care ne mai dădea câteodată şi în cap. 
Ce mi-a venit odată în mintea mea de copil prost? M-am urcat în clopotniţă, am prins 
un liliac, m-am întors la locul meu, de unde i-am dat drumul să zboare prin biserică. A 
fost ceva de nemaipomenit [râsete] . Liliacul se învârtea printre candele, enoriaşele 
ţipau punându-şi mâinile pe cap, de teamă să nu li se încurce în păr. Preotul 
încremenise cu cădelniţa în mână, uitându-se după liliac. A fost o zarvă mare în 
biserică şi toată lwnea se întreba cine o fi adus liliacul. Până la urmă s-a aflat că 
biologul cu liliacul am fost eu. Şi, bineînţeles, numai urechile mele au ştiut ce o să 
păţească. Aşa e biologia, are şi riscuri foarte mari [râsete] .  

Din Vaslui am fost strămutat la Liceul Naţional din Iaşi [în anul 1 905, n.n.], 
care acum se cheamă ,,Mihail Sadoveanu" Poartă nwnele conului Mihai, cu care am 
fost foarte bun prieten şi cu care petreceam uneori "La trei sannale", la Iaşi. Sannalele 
de atunci erau sarmale, nu ca astea de azi, aşa, un moft. Apoi, stăteam până la ziuă, 
până cântau privighetorile. Asta, fiindcă Conu Mihai nu se scula de la masă până nu 
mânca o strachină întreagă de murături la câţiva pui fripţi, că nu puteai să ţii cu el. 
Aici, la Liceul Naţional, m-am trezit înscris tot în clasa a doua. Mi s-a spus că aşa 
trebuie, fiindcă clasa a doua din Vaslui n-are a face cu clasa a doua din Iaşi. Şi aşa am 
pierdut un an! Colegii mei din Liceul Naţional, alde Petre Constantinescu-Iaşi - căruia 
i-am pus în mână prima carte socialistă, Cezar Petrescu - romancierul de mai târziu, 
Ionică Manu - care a fost dramaturg şi alţii, toţi erau cu un an mai mici decât mine. De 
aceea, cum eram mai în vârstă, uneori îi  şi cam atingeam. Pe unul dintre ei l-am 
ferchezuit bine. Ăsta a fost Cezar Petrescu. Venea la şcoală cu "Caracterele" lui La 
Bruyere, cu titlul scos la vedere, şi mai era şi puţin dat cu roşu pe buze [râsete]. Atunci 
l-am oprit şi i-am spus: "Bine, măi păcătosule, vii aici ca să ne epatezi cu 
"Caracterele" lui La Bruyere? Ce fel de caracter eşti tu, dacă îţi dai buzele cu roş?" Şi 
harşti, harşti, i-am dat două palme pe obraz. A înghiţit omul şi n-a zis nimica. Asta nu 
înseamnă că n-am fost prieteni buni până când bietul Cezar Petrescu a închis ochii . . .  

Acolo, la Iaşi, am alcătuit un centru de  lectură socialistă cu Lascăr Şaraga şi 
Petre Constantinescu-Iaşi. Citeam şi noi ce puteam găsi, bineînţeles, şi pe Karl Marx, 
dar nu ne-a venit în minte să-i citim toate taftaloagele lui, căci erau din cale afară de 
mari. Nici măcar volumul întâi din "Capitalul" său nu l-am citit tot. Am citit, în 
schimb, pe Gabriel Deville care a scris clar, în franţuzeşte, despre esenţa socialismului 
şi am mai citit "Determinismul economic al lul Karl Marx", de Paul Lafargue. Ăştia 
au fost maeştrii noştri de socialism. Pe urmă am citit, bineînţeles, pe Emile Zola şi pe 
Victor Hugo. "Mizerabilii" lui Hugo şi romanele lui Zola au făcut mai mulţi socialişti 
decât toată teoria, care este rigidă, dar care, se spune, ar fi foarte bună fiindcă deschide 
orizonturi omenirii. Eu cred însă că toate se fac cu inima şi cu sentimentele şi nu cu 
judecata rece. Să spui acolo, câte cuie se fac într-o fabrică, cât e plusvaloarea, cine o 
ia, ce fac patronii, cum exploatează, cât i se cuvine patronului şi cât muncitorului -
toate astea înseamnă raţiunea rece. Fără o fibră de sentiment din întreaga liră de 
sentimente care vibrează în noi, teoria asta nu înseamnă mare lucru [Atenţie: C. Motaş 
avea curajul să facă asemenea afirmaţii în public, în plină epocă comunistă, n.n.] .  
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Împreună cu colegul meu Grigore Popa, l-am citit, de asemenea, pe Ernst 
Haeckel. Mai întâi "Minunile naturii", apoi "Enigmele universului". Eram aşa de 
fermecat de tot ce a scris Haeckel - căci scria clar şi cu mult talent - încât l-am visat 
într-o noapte. Se făcea că a venit la noi şi arăta exact ca în portretul din "General 
Morphology". A intrat în cameră, s-a uitat în jur şi a ieşit mulţumit. A doua zi eu eram 
nemulţumit că visul n-a durat mai mult. . .  

Tot la Iaşi, am mai înfiinţat o revistă, "Floare Albastră", în care am scris 
articole ca: "Moartea lui Caragiale" [ 1 9 1 2, n.n.], "La moartea lui Vlaicu" [ 1 9 1 3 ,  n.n.]. 
Mi-aduc aminte şi de "Cocostârcul răzvrătit", "Cum am plecat cu gâştele peste Prut", 

"Moartea unui şoricel" - fel de fel de lucruşoare de acestea, pe care le putea face un 
băiat prin clasele a V-a, aVI-a de liceu. Nu mai am nici un număr din "Floare 
Albastră". Prin câte am trecu eu, s-au dus multe flori din viaţa noastră, necum o biată 
revistă, groasă cât o muchie de cuţit. S-a dus şi "Floare albastră", cu toate visele 
noastre . . .  

La Liceul Naţional din Iaşi am avut profesori foarte buni. Acolo am învăţat 
latina. Mai întâi l-am avut pe profesorul Petre Gârcineanu. Parcă-! văd, cu părul mare, 
cu guler evazat şi lavalieră. Numai când i se mai năştea un copil venea fără lavalieră 
şi avea o casă de copii. El obişnuia să ne adune câte cinci-şase elevi şi începea : 

"Tradu de aici". Cum traduceam prost, mă trimitea mereu "la capre" iar pe cei buni, 

"la oi" Până când mi-am zis: "Ce-i asta frate: eu tot la capre? Ia să-mi iau o 
gramatică". Şi mi-am luat o gramatică de Vârgolici şi am învăţat aşa de bine latina, 
încât profesorul îmi punea totdeauna nota zece. A avut o moarte stupidă. Ducându-se 
la Mănăstirea Dealului pentru un tânăr care-şi făcea acolo serviciul militar, l-a prins 
trenul sub roţi şi i-a retezat picioarele. A murit acolo, bietul Gârcineanu! În cursul 
superior de liceu, l-am avut profesor de latină pe Xenofon Gheorghiu, care i-a fost 
profesor şi lui Mihail Sadoveanu. Era junimist. Venea la liceu în redingotă şi cu joben. 
A vea un păr creţ, puţin cam văxuit. El ne vorbea despre literatura latină, în comparaţie 
cu cea franceză. Făcea lecţii de latină ca la universitate, nu pentru liceu. Îmi amintesc 
că l-a pus pe un coleg de-al meu să traducă din Tacit. Ajungând la cuvintele "mense 
augusto " el a tradus cu "la masa lui August", în loc de "luna lui august" Eu, care 
ştiam asta, am tăcut mâlc, pentru că băiatul îmi era un foarte bun coleg. Sărac ca şi 
mine, el purta nişte hănuţe ponosite şi mirosea totdeauna a fum, fiindcă locuia într-o 
cămăruţă în care soba scotea fum. 

Am făcut excursii frumoase cu Vasile Teodoreanu şi Teodor Berescu şi am 
văzut multe localităţi şi regiuni pitoreşti din ţară. Vasile Teodoreanu era profesor de 
matematică. Când intra în clasă, spunea: "Caietul: probleme!" Noi tremuram şi 
scoteam caietele, în timp ce el umbla furios prin sală. Ne dicta problemele, apoi se uita 
la noi şi era foarte amărât de ceea ce scriam în caiete. Dar profesorul Teodoreanu avea 
şi o calitate extraordinară, pe care puţini profesori de liceu o au: aceea de a ne da câte 
un subiect pe care să-1 tratăm de la catedră, în locul lui. De exemplu: fabricarea 
oţetului, a săpunului, viaţa albinelor şi altele (îmi amintesc că eu am tratat viaţa 
albinelor). Astfel, profesorul ne învăţa să vorbim limpede, clar, fără multe note şi asta 
ne-a fost de folos la bacalaureat, unde am reuşit cu brio. Bacalaureatul l-am dat cu un 
profesor de pedagogie, Ion Găvănescul (iscălea cu 1 final) şi tot cu un subiect de 
biologie. Când m-a întrebat despre obiectul care mi-a plăcut cel mai mult în liceu, 
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răspunsul a fost, bineînţeles, "Biologia". Am mai fost întrebat despre influenţa 
instrumentelor optice asupra ştiinţelor naturale şi astronomiei. Tratând totul bine, am 
reuşit, cum spuneam, cu brio. 

În clasa a VI-a, ca şef al clasei, am obţinut cea mai frumoasă diplomă din viaţa 
mea - "Diploma de camaraderie". Ministerul a avut iniţiativa de a da pe mâna elevilor 
alegerea celui mai bun camarad al lor. Ei, bine, colegii mei au fost de acord, în 
unanimitate, că eu sunt cel mai bun camarad. De ce? Nu i-am pârât, nu i-am vorbit de 
rău, dacă cineva făcea vreo ispravă spuneam că am făcut-o eu, din greşeală. Profesorii, 
care ştiau că învăţ bine şi am o purtare bună, mă iertau. Iată de ce mă laud mai mult cu 
diploma asta, decât cu toate celelalte: de licenţă, de doctoratul luat în Franţa, din ţară, 
din toate părţile . . .  

După ce am terminat liceul [în 1 9 1 1 ,  n.n.] s-a ivit o bursă de Stat. Dacă te 
prezentai la concurs, puteai să capeţi o bursă de o sută lei-aur. Înainte de acest concurs 
am avut un vis profetic. (Am mai avut visuri care s-au împlinit întocmai). Se făcea că 
studiez zoologia, botanica şi geologia pentru concurs. Apoi m-am văzut la examen 
unde, fără să-mi spună cineva, am ştiut că trebuie să vorbesc despre caracterele 
generale şi clasificaţia insectelor. Şi am început să prezint acest subiect în faţa 
comisiei. După ce am terminat, mi-am dat seama că am uitat să vorbesc despre fluturi 
şi m-am necăjit. Cum să uit eu tocmai fluturii, aceste vietăţi atât de frumoase, poate, 
împreună cu florile, cele mai frumoase vieţuitoare de pe planeta noastră - astăzi atât 
de poluată, bântuită de războaie, cutremure şi erupţii vulcanice - vai de capul ei de 
planetă ! Iar pe altă planetă, nu ştiu dacă omul va ajunge vreodată. Sigur este însă că 
noi, cei de astăzi, n-o să ajungem. Trezindu-mă din vis, mi-am zis: ei, am uitat eu 
fluturii, dar nici comisia n-a băgat de seamă! Contracandidatul meu la bursă era 
Grigore T. Popa, prietenul meu care a ajuns asistent la Facultatea de Medicină. Era 
foarte simpatic, un om de ştiinţă valoros. Din păcate, bietul om a murit cam devreme. 
Comisia ne-a dat ca subiect ce am visat eu: "Caracterele generale şi clasificaţia 
insectelor". La întrebarea suplimentară a profesorului Paul Bujor: "Cum a numit 
Haeckel fosilele?" Popa, nimic! Trecându-mi întrebarea printr-un semn cu mâna, eu i
am răspuns: "Medalii ale creaţiunii" Şi aşa, eu am luat bursa, iar sărmanul Popa a 
rămas să se prezinte la un alt concurs de bursă, la Facultatea de Medicină. Avea mare 
nevoie de această bursă, pentru că era foarte sărac. Era din judeţul Vaslui, chiar din 
Şurăneştii lui Emil Racoviţă. 

De altfel, judeţul Vaslui a fost şi este plin de oameni mari - bineînţeles în 
afară de mine care m-am născut acolo. În oraşul Vaslui s-a născut, de asemenea, 
Dimitrie Voinov, fondatorul şcolii româneşti de citologie. Emil Racovită s-a născut la 
Iaşi, dar a trăit la Şurăneşti (jud. Vaslui). În oraşul meu natal s-a nă�cut şi vestitul 
actor comic cu nasul mare, Constantin Tănase. El a avut nefericita inspiraţie să se 
prezinte la Şcoala militară "Macarovici" din Iaşi. Când 1-a văzut comisia cu nasul 
acela monumental, toţi au izbucnit în râs. Colonelul i-a spus: "Domnule Tănase, 
dumneata nu eşti bun pentru şcoala militară, că o să fii de râsul soldaţilor. Ar trebui să 
te faci actor" Şi actor s-a făcut. Mi-aduc aminte că de sărbători umblam cu "Jianul". 
Avea o trupă de 1 2  vlăjgani purtând sumane şi fiinte la umăr - aşa numiţii "haiduci" 
Când a intrat prima dată la noi şi toată liota aceea a început să cânte - cântau 
extraordinar - mi-a fost aşa de frică, că a trebuit să fiu luat în braţe ca să nu cad leşinat 
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de spaimă. Tot în judeţul Vaslui a trăit în tinereţe Nicolae Milescu Spătarul [ 1 636-
1 708, n.n.] unul dintre marii exploratori ai lumii, născut în satul Mileşti [azi în 
Republica Moldova; prof. C. Motaş se referea la misiunea diplomatică la Beijing, 
încredinţată de ţarul Alexei Mihailovici, în urma căreia a scris: "Jurnal de călătorie în 
China" şi "Descrierea Chinei", n.n.]. Ei, dar este deajuns cu oamenii celebri legaţi de 
Vaslui, că sunt foarte mulţi, iar eu trebuie să vorbesc despre drumul meu în biologie . . .  

După terminarea liceului am plecat la Iaşi ca să urmez Ştiinţele Naturale, 
pentru care credeam că sunt predestinat. Aici am avut profesori foarte buni, pe care îi 
voi venera întotdeauna. Cu unii dintre ei am făcut excursii de neuitat. Astfel, cu Ion 
Borcea mergeam la Cristeşti, unde era o faună acvatică bogată în crustacei: Sida 
crystallina, transparentă ca un cristal, Nemastoma ihrenbergii, fel de fel de animale 
acvatice, dar nu cred că e cazul să le spun numele latinesc cu care biologii 
"poreclesc"orice fiinţă. Tot la Cristeşti am făcut excursii şi cu Ioan Scriban după 
lipitori. El studia lipitorile. Însă eu nu m-am lipit de lipitori şi nici lipitorile de mine. 
De altfel, pescarii de la Cristeşti trăiau în bărci, deşi erau acolo lipitori puzderie. 
Observând că fiecare pescar avea câte o sticlă de votcă sau spirt curat, i-am întrebat : 

"Ce faceţi cu băuturile astea? " Mi-au răspuns : "Păi, dacă bem spirt, lipitorile care 
intră printre scândurile bărcilor ca să ne sugă sângele, se îmbată repede şi se lasă de 
supt". Am mai făcut excursii la Bârnova, tot cu Borcea, iar în împrejurimile Iaşului cu 
1. Simionescu şi 1. Borcea. Excursia cea mare era însă în Dobrogea, cu botanistul 
Alexandru Popovici, zoologul Ion Borcea şi chimistul-biolog Niculescu Otin. În 
timpul acelei excursii de neuitat, mi-a venit în minte, aşa, subit, opera "Ioan Vodă cel 
Cumplit" a lui B.P. Haşdeu. O citisem şi o asimilasem cândva atât de bine, că am 
putut să le recit colegilor de excursie pagini întregi din carte. Ajungând în drumul 
nostru prin Dobrogea la o cârciumă, ce-mi văd ochii? Într-un geam, cartea lui Haşdeu, 
în copertă verde! Am luat-o şi am dat-o colegilor mei care se minunau: cum am putut 
eu şti că aici este cartea cu istoria lui Ioan Vodă cel Cumplit? Şi cum am putu eu citi 
din ea de la distanţă? Le-am făcut o impresie extraordinară . . .  

Tot în excursia aceea am scris noaptea, pe întuneric, un articol pentru revista 
Flacăra, intitulat: "Rolul educativ al excursiilor", în care am arătat tot ce ştiam eu. Am 
făcut un articol frumos. L-am trimis la revistă, dar când a apărut, ce văd? Eu scrisesem 
acolo: "Pestalozzi scuipa sânge şi totuşi a trăit optzeci de ani şi ceva". Ei mi-au pus 
un "care" - "care scuipa sânge" Le-am scris: "Dacă puneţi care şi unde nu trebuie, eu 
nu vă mai scriu articole" Şi nu le-am mai trimis. Bineînţeles, Flacăra n-a dispărut, a 
strălucit tot aşa de vie şi fără colaborarea mea . . .  

După terminarea studiilor [în 1 9 1 5, când şi-a luat examenul de  licenţă cu 
menţiunea "foarte bine cu distincţie", n.n. ] ,  n-am putut intra la Universitate. Atunci, 
profesorul Paul Bujor mi-a spus: "Dragă Motaş, vino la laboratorul meu şi fă-mi nişte 
planşe - că le făceam foarte bune - şi vei fi numit preparator". Bucuros, am început să 
desenez planşele. Într-o bună zi, veni profesorul la mine, cam încurcat: "Ştii, dragă 
Motaş, nu te pot numi preparator la mine" Nedumerit, l-am întrebat: "Dar de ce?" "Ei, 
este domnişoara Elena Negri, ştii fiica lui Costache Negri, dintr-o familie aşa şi aşa" 
Cum eu nu eram dintr-o familie "aşa şi aşa", am rămas fără post. . .  

Atunci, care a fost debuşeul? La Biblioteca Centrală a Universităţii, unde am 
fost numit custode. Era o biblioteca splendidă, cu o sală frumoasă - nu ştiu dacă mai 
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există şi acum - cu ciubucării, cu picturi de Ioan Alpar şi Ioan Alexandru 
Paraschivescu, cu podul împăratului Traian de la Turnu Severin, cu Biserica 
Domnească de la Curtea de Argeş, cu fel de fel de picturi, reuşite şi frumoase. 
Şedearn, le admiram şi dădem cărţi. Pe rafturi zăcea înţelepciunea tuturor veacurilor: 
cărţi legate frumos, cu coperţi aurite, cu hârtie de pergament. Era o plăcere să te uiţi 
numai la ele. Ochii se desfătau, iar cu mîinile pipăiai cărţile acelea aşa de frumoase. 
Am dat cărţi la sală, dar am putut să şi citesc cărţi dintre cele mai celebre în vremea 
aceea. Am putut să citesc din Lamarek, din Pasteur şi alţi autori renumiţi. Citeam, 
dădeam cărţi şi mai ales stăteam pe un scaun celebru. Mi-a spus directorul bibliotecii: 
"N-avem o leafă bună pentru tine, o nimica toată, dar să fii mulţumit că stai pe un 
scaun celebru!" Era un scaun prăpădit, cu părul ieşit din căptuşeală, fluturând pe 
dedesupt. "Dar ce are scaunul ăsta de e aşa de celebru?" l-am întrebat. "Păi este 
scaunul pe care a stat poetul Mihai Eminescu când a fost directorul Bibliotecii". Ei, 
bineînţeles, când am auzit de Eminescu, m-am bucurat foarte mult şi mi-a trecut pofta 
de a-i cere să-mi mai mărească leafa! De altfel nici nu aveam de făcut mare treabă: 
stăteai pe scaunul acela şi dădeai cărţi. Uneori întârziam şi, ca să recuperez, stăteam 
acolo până plecau toţi cititorii din sală. Mă uitam pe geam cum se filtra lumina printre 
arbori. Erau nişte tei frumoşi la Iaşi. Acum teii aceia s-au dus. I-au smuls cu 
tractoarele ca să mărească strada. Ce frumos era Iaşul pe vremea aceea! Mă refer la 
oraşul, aşa cum se oglindeşte în volumele de "Amintiri" atât de fermecătoare şi de 
instructive publicate de doctorul Nicolae Leon [fratele vitreg al lui Grigore Antipa, 
fost rector al Universităţii din Iaşi, n.n.]. 

lată cum l-am cunoscut pe Leon. Să fi avut vreo 13 - 14  ani, eram prin clasa a 
cincea de liceu, când, mergând pe stradă, am văzut înaintea mea un domn distins, cu o 
pălărie de pictor flamand, boţită un pic şi pusă puţin pe o ureche, cu o floare la 
butonieră şi un baston în mână, ducând un câine de lanţ. Era un câine frumos - un 
Saint Bernadin cât un viţel şi cu un cap cât o baniţă, alb cu pete portocalii. Văzându
mă, a venit la mine, iar eu m-am uitat la el. În clipa aceea, câinele a zbughit-o spre 
taraba lui Elias Şaraga, anticarul de la colţul străzii. Speriat, Şaraga strigă: "Săriţi, e 
câinele lui Leon!". Şi şi-a pus mâinile pe tarabă ca să nu i-o răstoarne - că avea pe ea 
cărţi, monezi vechi şi fel de fel de documente. Leon s-a întors şi mi-a spus: "Nu te 
teme băieţaş de câinele meu". l-am răspuns: "Nu mă tem; m-am uitat la el şi atunci el 
a rupt-o la fugă" . . .  Aşa mi-am descoperit o calitate: câinii fugeau de privirile mele. 
M-am convins când evenimentul s-a repetat mai târziu. Intrând într-o curte de pe 
Strada Primăverii din Bucureşti, am văzut un câine lup mare, îndreptându-se spre 
mine. Când l-am privit în ochi, câinele s-a întors brusc şi s-a ascuns într-o pivniţă. A 
ieşit stăpânul câinelui: "Cum aţi intrat aici? Ăsta sfăşie ca tigrii!" l-am răspuns: "Nu 
ştiu domnule! Cum m-am uitat la el a luat-o la fugă şi s-a rostogolit în pivniţa de colo" 
[râsete]. "Cine ştie - a comentat stăpânul nedumerit - o fi simţit vreun şobolan acolo". 
A treia întâmplare m-a convins de efectul ochilor mei asupra câinilor. Eram cu un 
coleg pe Munţii Bucegi, când, de la o stână, au năvălit spre noi vreo şapte-opt câini 
ciobăneşti, înconjurându-ne şi lătrând furioşi. Colegul meu încerca degeaba să-i 
lovească cu un băţ. Atunci eu m-am uitat la fiecare în ochi şi câinii au plecat cu coada 
între picioare [râsete] . Mă intrebam uneori dacă privirea mea are vreo influenţă şi 
asupra omului. Răspunsul l-am aflat acum câţiva ani, când am primit vizita prietenului 
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meu din San Francisco, doctorul Paul Vercomen Grandjean. Înainte de a ne despărţi, 
el a tinut să mă fotografieze. A îndreptat aparatul spre mine şi numai ce l-am auzit: 
"Te ;og întoarce capul!" Mirat l-am întrebat: "Dar de ce?" Răspunsul a fost edificator: 
"Pentru că nu-ţi pot suporta privirea". Ei, mulţi îmi suportă privirea, dar prietenul meu 
şi câinii, Doamne fereşte! Cu această calitatea aş fi putut să ajung îmblânzitor de 
animale într-un circ. Noroc că n-am încercat asta, că fugeau şi tigrii, şi lei şi, cine ştie, 
săreau peste grilaj să umple lumea [râsete] . 

Cum eram zoolog, iar biblioteca nu-mi ocupa tot timpul, am încercat să mă 
specializez într-o disciplină zoologică. Mai întâi am făcut cercetări de histologie cu 
profesorul Ioan Scriban. El avea material de chetognate din genurile Sagitta, Spadella 
şi altele, dotate cu o musculatură striată admirabilă. Am început să tăiem, să fixăm şi  
să colorăm secţiunile făcute. Fiind dornic să aflu cât mai multe, î l  tot intrebam pe 
profesor, ce  este asta, de ce-i lumina verde la micros�op ş i  mai câte. El mă potolea: 
"Ah Motaş, tu vrei să ştii prea multe, ai răbdare!" In anul 1 920, Scriban a plecat 
definitiv la Universitatea din Cluj, abia înfiinţată, şi astfel, n-am putut să ajung 
histolog. Mai târziu mi-a părut bine. Pentru că dacă tai un animal de la coadă la cap şi-
1 colorezi nu-i mare lucru. Animalul trebuie să-1 studiezi viu, să-i vezi 
comportamentul. Când ai luat în mână o cochilie de melc, o scoică, trebuie să ai 
imaginaţie ca să deduci unde erau branchiile, inima, ce era în cavitatea paleală. 

Tot în anii aceia m-am apucat de studiul hidracarienilor. Nu aveam 
microscopul meu, dar mi-1 împrumuta doctorul Constantin N. Ionescu pe al său. În 
schimb i-am făcut nişte planşe frumoase cu albinele lui. Ionescu a fost elevul lui Emst 
Haeckel la Jena, unde şi-a luat doctoratul cu o lucrare de răsunet asupra creierului la 
albine. A vea în laboratorul de la Iaşi creierul de albină reprodus din ceară albă şi 
galbenă, atât de lucrătoare cât şi de matcă, precum şi creierul de bondar. După C.N. 
Ionescu masculul de bondar are cei mai dezvoltaţi lobi optici. De ce? Ca să vadă cum 
se urcă regina în înaltul cerului, acolo unde se petrece fecundaţia de către cel mai 
vrednic mascul, cel care o ajunge primul. Bineînţeles, că masculul moare după 
acuplare, deoarece organul său genital rămâne în matcă. Când matca revine în stup, 
lucrătoarele îl scot din ea, nemaifiindu-i util. Ionescu mi-a arătat, de asemenea, 
creierul de lucrătoare care are centrul inteligenţei cel mai dezvoltat. Trăind foarte 
puţin, ele nu au posibilitatea de a se reproduce - se sacrifică pentru colonie. Lor le 
trebuie inteligenţă pentru a şti unde umblă ca să adune polenul şi nectarul pe care să le 
prefacă în miere şi ceară pentru a construi fagurii. Matca (sau regina) este cea mai 
proastă. Ea are creierul cel mai puţin dezvoltat. De ce? Fiindcă pentru amor nu trebuie 
prea multă minte. Ba chiar e mai bine s-o piardă ca să iasă bine lucrurile [râsete] . 
Revenind la studiul hidracarienilor, cu ajutorul microscopului împrumutat de 
profesorul C.N. Ionescu am reuşit să fac şi să public prima lucrare despre aceşti 
acarieni acvatici din ţară. 

Apoi a venit războiul. Un război care a fost cea mai mare abatere de la drumul 
meu în biologie. A fost mai mult o tanatologie decât biologie: tifos exantematic, 
pierderile armatei. Ţara sângera prin toţi porii. Am luat parte la luptele de la Caşin ca 
artillerist şi după aceea am trecut în aviaţie. Îmi amintesc că o cucoană din Iaşi, 
uitându-se în palma mea, mi-a spus: "Dumneata ai o stea în palmă. N-ai să fii rănit în 
război, nici de armă cu gloanţe, nici de armă albă; poate vei avea ceva la picior" Mă 
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gândeam uneori: ce să fie? Când am trecut de la artilerie la aviaţie, mi-am zis: la 
a�iler�e po�te că�eam de pe cal, dar în aviaţie, când zbori cu avioane de 1 50 cai putere 
ŞI cazi, eşti termmat! Nu m-am temut niciodată de nimic şi de nimeni. Şi am trecut 
prin multe încercări şi căderi cu avioanele. A fost un război teribil. La Mărăşeşti am 
făcut parte din grupul 2 aviaţie şi m-am purtat - spun documentele - ca un civil 
intelectual care s-a comportat în război mai bine ca un militar de carieră. Eram foarte 
mândru de toate decoraţiile primite. Aveam un stoc întreg de brevete. Acum stau pe 
undeva şi brevetele şi decoraţiile. Toate tinichelele astea le-am părăsit de mult, nu mai 
ştiu pe unde . . .  

În 1 9 1 8  am fost eliberat din aviaţie, din "Escadrila Sop 12", care îşi avea baza 
la Roman. Şi, ca un om care iubea natura, în loc să mă plimb prin oraş fără ţintă, am 
făcut rost de o bucată de pământ ca să-mi fac grădină de zarzavat şi harbuzărie. Unul, 
Storfer, mi-a arendat vreo trei hectare de pământ, zicându-mi : "Eu îţi dau un plug, dar 
boi au cai, treaba dumitale". M-am străduit şi am găsit doi globani de cai şi, cu chiu cu 
vai, am putut să fac grădina aceea, pe valea râului Moldova. În apropiere era un izvor 
admirabil ce ieşea de sub Dealul Trifăneştilor. Izvorul avea apă limpede, bună de băut, 
în care trăiau planarii şi larve de efemere - vieţuitoare de apă pură, "catarobii", cum li 
se zice. Cu apa din acel izvor era o plăcere să-mi fac ceaiul. Erau pe acolo şi făntâni, 
dar apa era mai proastă. N-am câştigat mare lucru cu grădina asta, însă am câştigat 
expeienţă. Dar iată ce am păţit într-o seară. Păţanie care arată că drumul biologic nu 
m-a părăsit nici aici. Veneam cu căruţa de la Roman, unde avusesem nişte afaceri 
legate de grădina mea. O ploaie fină de tot răcorea văzduhuL Din când în când ridicam 
biciul să îndemn caii la drum. La un moment dat, biciul, spintecând aerul, îmi apăru ca 
de foc. "Ce-o fi asta?'', m-am întrebat uimit. Am început să şfichiuiesc caii, când pe 
unul, când pe celălalt şi am văzut cum lasă dâre luminoase pe spinarea lor. "Ce-o mai 
fi asta?'' - mi-am zis din nou. Citisem prin cărţi că în fiordurile Norvegiei trăieşte o 
stea de mare - mai exact un ofiurid - care emite nişte scânteieri extraordinare. Mi-am 
mai amintit de şerpii Taumatolampas diadema care scânteiază şi ei în felurite culori 
emanate de nişte organe fotogene luminoase situate pe cap, în jurul ochilor, ca nişte 
bijuterii din comoara nibelungilor. Dar acum era prima oară când luam contact cu 
această fosforescenţă în natură şi nu din cărţi. Şi tot lovind aşa caii cu biciul, ca să văd 
fosforescenţa, am intrat într-o bomă de pe drum. Eu am căzut între cai, iar căruţa a 
trecut cu cai cu tot peste mine. M-am sculat repede şi a trebuit să alerg într-un suflet să 
opresc caii. Biciul acela din curea de piele, pe care se dezvoltaseră bacteriile 
fosforescente, a rămas uitat pe acolo. Ajungând caii din urmă, m-am urcat în căruţă 
din mers şi nu m-am mai oprit până la grădina mea. 

După ce au trecut toate lucrurile astea, şi după ce m-am văzut cu grădina 
lichidată, am avut şansa să pot pleca la Universitatea din Grenoble ca să-mi continui 
studiile asupra hidracarienilor. Acest stagiu a fost posibil şi datorită recomandării lui 
Emil Racoviţă. M-am întâlnit cu el la Minister din întâmplare. Nu-l cunoşteam 
personal, dar văzându-1, l-am oprit: "Sunteţi domnul profesor Racoviţă?" Mi-a răspuns 
tot cu o întrebare: "Dar de unde mă cunoşti, cine eşti dumneata?" "Păi l-am cunoscut 
pe tatăl dumneavoastră" Racoviţă era înalt. S-a uitat de sus la mine, zicându-mi : "Şi 
cum l-ai cunoscut?" "L-am cunoscut la Vaslui, când eram copil. Tatăl dumneavoastră 
venea de la conacul său din Şurăneşti într-o trăsură trasă de patru cai înaintaşi, cu 

http://www.cimec.ro  /  http://www.muzeuvaslui.ro 



ACTA MOLDAVIAE MERIOIONALIS. XXV-XXVII. 2 004-2008 33 1 

zurgălăi, iar noi, copiii, ne ţineam după trăsură, alergând prin praf'.A "A, aşa l-ai 
cunoscut !" "Păi, cam aşa!" [râsete]. "Şi ce cauţi mata aici la Minister?" "In legătură cu 
recomandarea de a mă duce să-mi continui studiile la Universitatea din Grenoble" "Ei 
bine, domnule, pot să-i scriu şi eu lui Louis Leger, profesorul la care te duci, un 
cuvânt. Ai ceva lucrări?" "Da, am scris o lucrare despre acarienii acvatici din 
România - o sinteză care a fost publicată în 1 923"; lucrarea era gata din 1 9 1 6, dar n-a 
putut să apară până acum. 

Şi m-am dus la Grenoble [unde a lucrat la Institutul de Hidrobiologie, sub 
conducerea prof Louis Leger, în anii 1 925- 1 928, n.n. ] .  Aici, profesorul Leger m-a luat 
cu el în excursii prin toate regiunile Franţei. Am fost în Alpii Francezi, în Vercors, la 
Grande Charteuse în Jura, la Lac de Nantua - până la ţărmul mării. Astfel, am ajuns să 
adun o bogată colecţie de hidracarieni şi să elaborez prima lucrare de sinteză asupra 
hidracarienilor din Franţa [Este vorba despre teza sa de doctorat: "Contribution a la 
connaissance des Hydracariens francais, particulierement du Sud-Est de la France", 
publicată în Travaux du Laboratoire d'Hydrobiologie et Pisciculture de l'Universite 
de Grenoble, voi. 20, 373 pag., 248 fig., 6 pl., 1928, n.n.] .  Lucrarea a fost lăudată, 
ajungând şi prin ziarele franceze - în "Petit Dauphinois", "Le Temps" şi altele. 
Jurnaliştii scriau despre teza extraordinară a unui român rătăcit prin Franţa . . .  

După ce  mi-am susţinut teza de  doctorat [în iulie 1 928, obţinând calificativul 

"tres honorable avec felicitations de jury'', n.n.] ,  m-am întors în ţară, stabilindu-mă o 
vreme la Staţiunea zoologică a Universităţii din Bucureşti, înfiinţată de profesorul 
Andrei Popovici Bâznoşanu - unde mi-am continuat cercetările asupra hidracarienilor. 
Sub egida eminentului zoolog - care a trăit 94 de ani - am urcat pe Munţii Bucegi şi 
Făgăraş. Tot la Sinaia, m-am asociat cu o colaboratoare, Jana Tanasache, cu care am 
scris multe lucrări importante asupra hidracarienilor . . .  

În drumul meu prin biologie am făcut destule călătorii în lumea largă. Printre 
altele, am participat la Congresul de Limnologie Teoretică şi Aplicată din Franţa, după 
care am mers prin toată ţara, de la nord la sud, până la Biarritz, prin cele mai frumoase 
regiuni, colectând hidracarieni pentru studiu. Am mai fost în Suedia, ţara lui Linne, 
unde marele naturalist, profesor la Universitatea din Uppsala este venerat şi astăzi. Se 
păstrează cu sfinţenie toate obiectele atinse de mâna savantului: ochelarii, costumul de 
doctor, costumele fetelor lui, planşele de pe pereţi. Am călătorit în ţara asta de la sud 
până în nordul îndepărtat, unde trăiesc laponii care se ocupă cu creşterea renilor. Am 
luat contact cu civilizaţia suedeză în mod deosebit în oraşul Lund, din sudul extrem al 
ţării. Trebuia să scot de la o bancă nişte bani necesari pentru stagiul meu la Societatea 
de Lmnologie teoretică şi aplicată. Văzând alături un restaurant, am intrat cu soţia mea 
să mâncăm. La uşă ne-au întîmpinat două fete îmbrăcate în halate curate. Ele ne-au dat 
câte un bilet pentru care am plătit câte o coroană. Cum nu ştiam suedeza, m-am 
adresat în franceză, în germană, ba chiar am rupt-o şi în engleză, cerând două cafele cu 
lapte. Fetele au început să strângă din umeri şi să râdă. Lăsându-le în pace, am intrat 
înăuntru. Acolo, ce să vezi? Într-o sală mai mare decât amfiteatrul în care ne aflăm, 
oamenii se serveau cu ce pofteau, apoi luau loc la mese şi mâncau pe săturate. Unii 
tăiau jambon de ren, alţii luau scrumbii cu un sos de maioneză foarte dulce. No-am 
servit şi noi cu scrumbii şi ne întrebam ce să bem după ele. Văzând că oamenii se 
duceau la o canea care ieşea dintr-un perete, ne-am dus şi noi. Din ea curgea lapte 
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pasteurizat. Am băut şi noi lapte după scrumbii şi nu ne-a fost rău deloc. Mai era într
un colţ o plită mare unde fierbeau şi se rumeneau câmaţi şi alte felurite bunătăţi. Dar 
noi n-am putut să mai mâncăm. Am plecat mirându-ne cât de mult putea să mănânce 
un suedez dintr-o singură coroană . . .  

Am mai călătorit ş i  prin Italia. Am urcat pe  Vezuviu ş i  am admirat de sus 
golful din Napoli cu apa de un albastru spelndid. Am văzut în muzeul din oraş 
rămăşiţele extrase din lava petrificată care, când a erupt Vezuviul, [în anul 79, n.n.], a 
acoperit cu ceaţă de lavă cele trei oraşe antice: Herculaneum, Pornpei şi Stabiae. În 
afară de toate aceste minunăţii, am vizitat Staţiunea Zoologică din Napoli, unde au 
făcut stagii de lucru numeroşi biologi români, printre care Grigore Antipa, Nicolae 
Leon şi Ioan Scriban. 

Am mai fost în Cehoslovacia, unde am ţinut conferinţe la Praga - frumosul 

"oraş de aur" - şi la Brno, unde am vizitat muzeul mendelian. Aici sunt păstrate cu 
sfinţenie toate obiectele atinse de mâinile celui mai genial creator al Moraviei, Grigore 
Mendel, părintele geneticii. Tot aici am văzut muzeul "Antropos" - muzeul omului 
dotat cu nişte colecţii extraordinare. M-a impresionat mamutul de la primul etaj . Acest 
pachiderm este aşa de bine reconstituit, încât parcă ai în faţă unul viu! 

Ce să vă mai spun despre drumul meu în biologie? Studiind hidracarienii şi 
mediul lor de viaţă, am avut şansa să creez un capitol nou de limnologie, căruia i-am 
dat numele de "Freatobiologie " Rezultatele cercetărilor freatobiologice obţinute de 
echipa mea, formată din Jana Tanasache, Traian Orghidan şi tinerii cercetători ai 
laboratorului meu [Eugen Şerban şi Francisc Botea, n.n.] s-au concretizat prin 
descrierea a numeroase specii, genuri şi subfamilii noi, şi chiar o familie nouă de 
hidracarieni [Bogatiidae, n.n.]. Genurilor le-am dat numele după localităţile în care le
am găsit: Azugofeltria de la Azuga, Bogatia de la Bogata şi tot aşa. În afară de 
hidracarienii din România şi Franţa, am studiat şi publicat despre cei din Iugoslavia, 
Madagascar, Israel, Abisinia şi Islanda . . .  

Interesantă a fost partea aplicativă a cercetărilor mele - adică punerea în 
valoare a apelor de munte din punct de vedere piscicol şi economic. Împreună cu 
inginerul agronom Victor Anghelescu, am reuşit, în 1 939, să publicăm o lucrare 
importantă pe această temă; apoi, în 1 944, o carte despre cercetările noastre 
hidrobiologice în bazinul râului Bistriţa, în care am pus accentul pe repopularea apelor 
de munte cu păstrăvi [Este vorba de lucrările "Punerea în valoare a apelor de munte" şi 

"Cercetări hidrobiologice în bazinul Bistriţa" - ultima fiind un model de monografie 
hidrobiologică, n.n.] .  Am mai publicat, în 1 938  şi "Biogeografia Mării Negre" - o 
lucrare de sinteză depăşită, dar care are meritul de a fi fost prima sinteză pe această 
temă. 

Ca popularizator al ştiinţelor biologice am făcut tot ce am putut ca să dau pe 
înţelesul tuturor discuţii asupra unor probleme complicate şi grele. De altfel, Jean 
Rostand - membru al Academiei Franceze pentru cele 50 de volume publicate- spune 
că nu există nici o problemă, oricât de dificilă ar fi, care să nu poată fi redată pe 
înţelesul tuturor - bineînţeles dacă ai şi oleacă de talent. Convins de acest adevăr, am 
scris mai multe lucrări de popularizare, dintre care ţin să menţionez măcar două: 

"Figuri de naturalişti", publicată în 1 960, în care prezint viaţa şi opera lui Ch. Linne, 
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G. Buffon, J.H. Fabre, 1 .  Mecinicov, Gr. Antipa şi E. Racoviţă, şi ultima, în 1 972, o 
carte dedicată lui Charles Darwin. 

Ca desenator, puteţi judeca şi singuri: ce vedeţi în expoziţie este opera unui 
zoolog şi nu a unui artist [C. Motaş se referă la expoziţia organizată cu prilejul acestei 
conferinţe la Muzeu, în care s-au expus, pe lângă lucrări, diplome şi manuscrise, şi un 
număr de 1 2  acuarele semnate de el  - dovedindu-se că este un talentat pictor 
animalier, n.n.] .  

Acuma, mă opresc aici cu amintirile, pentru că nu mă pot lua la întrecere cu 
Nicolae Leon, cel care ne-a lăsat acele fermecătoare volume cu "Amintiri" Şi, ca să
mi fac un portret moral, vă spun doar atât: nu mi-am pierdut niciodată capul când am 
avut succese mari, dar tot aşa nu mi-am pierdut cumpătul nici când am avut înfrângeri 
grele . . .  

În încheiere vă rog să mă iertaţi dacă povestind despre drumul meu în biologie 
am mai călcat şi pe alături. Vă mulţumesc pentru răbdarea de a mă asculta până la 
capăt şi vă doresc multă sănătate şi fericire la toţi de faţă [Aplauze prelungite] . 

Abstract. There is submitted the conference held by prof. Constantin Motaş at 1 8  
octomber 1 973 in the amphitheatre ofNatural History Museum "Grigore Antipa" - the 
frrst in the cycle entitled "My way in biology'' In the following it is entirely 
published, for the first time, in Romanian and translated in English, the text of this 
conference, using the transcription of Ştefan Negrea according with the inregistration 
made on magnetic hand by Dan Dumitrescu. 

Resume: L'auteur pn!sente la conference tenue par le professeur Constantin Motaş le 
1 8  octobre 1 973 dans l'amphiteâtre du Museum d'Histoire Naturelle "Grigore Antipa" 
- la premiere du cycle "Mon chemin (Ma voie?) dans la biologie". Ensuite, on publie 
entierement, pour la premiere fois, le texte de cette conference, en utilisant la 
transcription faite par Ştefan Negrea selon l'enregistrement du Dan Dumitrescu sur la 
bande magnetique. 

Key words: Prof. Constantin Motaş. Short presentation of the conference "My way in 
biology''. The entire text of this conference. 
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